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Utlåtande Rotel V (Dnr KS 2019/1013)

Nya cykelbanor och upprustning av Vasagatan. 
Reviderat genomförandebeslut
Hemställan från trafiknämnden

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande.
1. Trafiknämnden medges rätt att fortsatt genomföra projekt Nya 

cykelbanor och upprustning av Vasagatan till en investeringsutgift om 
högst 290,0 mnkr och med en investeringsinkomst om 109,0 mnkr.

2. Utgifterna för 2019 ska inrymmas i nämndens investeringsbudget. 
Utgifterna för kommande år behandlas i budget för 2020.

3. Trafiknämnden ska beakta vad som framgår av stadsledningskontorets 
tjänsteutlåtande.

Föredragande borgarrådet Daniel Helldén anför följande.

Ärendet

Genomförandebeslut för nya cykelbanor och upprustning av Vasagatan 
fattades av kommunfullmäktige den 4 september 2019.

Projektet omfattar Vasagatan, Norra Bantorget, Östra Järnvägsgatan, 
Vasaplan och Tegelbacken. I området finns brister gällande trafiksäkerhet, 
otillräckliga gångytor, belysning, trygghet och gestaltning vilket åtgärdas.

Dessa gator ingår även i ett cykelpendlingsstråk som förbinder Tegelbacken 
med Torsgatan, och är en central länk i det regionala cykelvägnätet. 
Cykelinfrastrukturen på stäckningen är bristfällig och behöver åtgärdas. 

Vasagatan är ett av Citys mest högtrafikerade gångstråk med upp till 
50 000 gående per dygn. Det är också ett av Citys större cykelstråk med upp 
till 8 000 cyklister per dygn. Flera busslinjer trafikerar gatan, dock ingen 
stombusslinje. Antalet motorfordonspassager är cirka 18 000 per dygn. 

Arbetet med projektet påbörjades under 2018 med färdigställande på 
Tegelbacken (med undantag för slutasfaltering) och Östra Järnvägsgatan 
mellan Olof Palmes gata och Gamla Brogatan samt förberedande arbeten med 
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att riva mittrefug på Vasagatans södra del och ombyggnad av anslutningen mot 
Söderkopplet/Centralbron. Projektet har flyttat cirka 25 nattbusslinjer och 
byggt nya busshållplatser för dessa på Kungsbron och Klarabergsviadukten. 

I början av april 2019 startade årets arbeten med färdigställande vid Norra 
Bantorget samt den västra sidan av Vasagatan mellan Centralplan och 
Tegelbacken.

Projektet har under arbetets gång visat sig vara mer komplicerat och 
arbetskrävande än vad som beräknades tidigare. I de tidigare kalkylerna har 
kostnaden av en helhetsupprustning på den komplexa plats som Vasagatan är 
missbedömts.

Komplexiteten ligger i att bygga om 40 000 m2 yta med stor hänsyn till 
omgivningen på en plats med stora trafikflöden, en stor mängd kommersiella 
verksamheter och en stor mängd ledningar och konstruktioner under mark.

 Projektområdet markerat i lila
 I kombination med tillkommande arbeten har detta medfört att utgifterna 

för projektet har ökat. Ett nytt genomförandebeslut krävs eftersom 
nettoutgiften beräknas överskrida beslutat belopp med 15 %. För Vasagatan 
beräknas överskridandet bli 31 % eller 57 mnkr. Trafikkontoret har med 
anledning av detta arbetat fram en handlingsplan för att i framtida projekt 
förbättra tillförlitligheten i trafikkontorets genomförandebeslut för 
investeringsprojekt.

Beredning

Ärendet har initierats av trafiknämnden och har remitterats till 
stadsledningskontoret.

Stadsledningskontoret anser att den planerade upprustningen av Vasagatan 
förväntas leda till en mer attraktiv stadsmiljö i ett av stadens mest centrala 



  

3

område. Kontoret är samtidigt kritiskt till att den av kommunfullmäktige 
beslutade budgeten överskrids och lyfter att styrningen av projektet visat på 
brister samt att uppföljningen av projekt måste avsevärt förbättras.

Mina synpunkter

Vasagatan är en av Stockholms centralaste gator med höga trafikflöden för alla 
trafikslag och framför allt mycket höga gångflöden. Det är samtidigt entrén till 
Stockholm för flertalet besökare. Staden har mycket att vinna på att gatan 
rustas upp och utvecklas samtidigt som entrén till Stockholm blir attraktiv och 
välkomnande. Genom att separera gående, cyklister och bilister förbättrar vi 
framkomligheten och ökar trafiksäkerheten. Nya träd utefter breda trottoarer 
ger även staden grönska. 

Upprustningen är något som fastighetsägarna längs gatan har efterfrågat 
och dessutom bidrar till i form av medfinansiering till projektet. Mot bakgrund 
av detta ser jag upprustningen av Vasagatan som en viktig del i stadens arbete 
för ökad attraktivitet och förbättrad trafikmiljö. 

Att ärendet nu lyfts igen är med anledning av att kostnaderna och 
kostnadsberäkningen för projektet kraftigt ökat. Jag delar 
stadsledningskontorets synpunkter och kritik av hanteringen av detta projekt. 
Alla de investeringsprojekt vi genomför i staden måste hanteras utifrån 
ekonomisk hållbarhet och en ansvarsfull hantering av stadens finanser. 

Det är av högsta vikt att de beslutsunderlag som tas fram inom staden är 
pålitliga och av hög kvalitet. Det är även centralt att de genomförandebeslut 
som läggs fram för politiken vilar på pålitliga underlag där tillhörande 
kostnadsuppskattning är väl underbyggd och korrekt. Detta för att med 
säkerhet kunna veta hur omfattande investeringskostnader som beslutet 
innebär.  

Brister detta, såsom det gjort i detta fall, finns det en uppenbar risk för att 
prioriteringen och användningen av skattemedlen blir fel. Något som urvattnar 
förtroendet för såväl staden som politiken.

En faktor som ytterligare kan ha ökat kostnaden för projektet är den 
entreprenadform som valts. Istället för en traditionell utförandeentreprenad har 
den mer ovanliga entreprenadformen utförandeentreprenad med utökad 
samverkan använts. I utförandeentreprenad med utökad samverkan förhandlas 
det slutgiltiga priset för arbetet fram efter avtalstecknande, vilket gör det svårt 
att på förhand beräkna kostnaderna. Det är i sammanhanget anmärkningsvärt 
att varken politiken brett eller trafiknämnden specifikt har informerats om 
trafikkontorets val av entreprenadform. 



  

4

Detta blir tydligt i detta fall då den upphandlade entreprenören gav ett bud 
på slutgiltigt pris som var avsevärt högre än vad trafikkontoret bedömde att 
arbetet bör kosta. Avtalet med entreprenören kommer att hävas och en ny 
upphandling kommer att göras. Detta minskar troligtvis kostnaderna för 
projektet jämfört om nuvarande avtal hade fortlöpt, men det försenar samtidigt 
projektets slutförande. 

Jag utgår nu från att trafikkontoret med största noggrannhet har beräknat 
vilka ekonomiska medel som krävs för att slutföra projektet, att kontoret har 
tagit höjd för alla eventuella risker i projektet och att projektet kan slutföras i 
så god tid som möjligt. 

Trots dessa omständigheter i projektet är det viktigt att påpeka att det hade 
varit svårt och mycket olyckligt att avbryta upprustningen av Vasagatan i detta 
läge. Arbetet som är påbörjat och slutfört inom projektet är i de två ändarna av 
gatan. Vinsterna vad gäller hantering av trafikflöden, trafiksäkerhet samt 
förbättrad stadsmiljö hade således inte infunnits om projektet nu avbröts. Att 
slutföra projektet är därför viktigt.  

Bilaga
1. Reservationer m.m.
2. Ekonomisk kalkyl

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag.

Särskilt uttalande gjordes av borgarråden Emilia Bjuggren och Jan Valeskog 
(båda S) och borgarrådet Clara Lindblom (V) enligt följande.

Upprustningen av Vasagatan är ytterst angelägen och slutresultatet har alla 
förutsättningar att bli lyckat. Däremot är det olyckligt att arbetet ser ut att bli väldigt 
kostsamt och utdraget i tid. En närapå fördubbling av bruttoutgifterna jämfört med 
genomförandebeslutet och en förlängning av tidsplanen med ett år väcker frågor om 
projektet genomförts på ett tillfredsställande sätt med avseende på kostnadshantering, 
upphandling och planering. Att Vasagatan är en komplicerad plats, med omfattande 
trafik ovan mark och många ledningsdragningar under mark, torde ha varit känt redan 
innan projektstarten. För att undvika överraskningar och främja framkomlighet i city, 
inte minst för gående, cyklister och kollektivtrafik, borde förutsättningarna ha utretts 
särskilt noga innan spaden sattes i marken. Vi ser fram emot väl underbyggda 
prognoser för framtida komplexa projekt som tydligare redovisar projektets 
osäkerheter, som risk för förseningar och ökade kostnader.
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Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår att 
kommunfullmäktige beslutar följande.

1. Trafiknämnden medges rätt att fortsatt genomföra projekt Nya 
cykelbanor och upprustning av Vasagatan till en investeringsutgift om 
högst 290,0 mnkr och med en investeringsinkomst om 109,0 mnkr.

2. Utgifterna för 2019 ska inrymmas i nämndens investeringsbudget. 
Utgifterna för kommande år behandlas i budget för 2020.

3. Trafiknämnden ska beakta vad som framgår av stadsledningskontorets 
tjänsteutlåtande.

Stockholm den 21 augusti 2019

På kommunstyrelsens vägnar:
A N N A  K Ö N I G  J E R L M Y R

Daniel Helldén 
Mats Larsson

Särskilt uttalande gjordes av Karin Wanngård, Jan Valeskog och Emilia 
Bjuggren (alla S) och Clara Lindblom och Rashid Mohammed (båda V) med 
hänvisning till Socialdemokraternas och Vänsterpartiets gemensamma 
särskilda uttalande i borgarrådsberedningen.

Särskilt uttalande gjordes av Peter Wallmark (SD) enligt följande.

Att projektet med upprustningen av Vasagatan skulle bli komplicerat på grund av dess 
logistik har gått att förutse sedan start. Det är därför olyckligt att dess genomförande 
inte utreddes tillräckligt innan arbetet påbörjades för att undvika de merkostnader som 
nu belastar skattebetalarna. Projektet ser dessutom ut att dra ut mycket på tiden och vi 
vill därför anföra nödvändigheten i att grundligt utreda projekt av denna karaktär innan 
arbetet verkställs.

Ersättaryttrande gjordes av Sissela Nordling Blanco (Fi) med hänvisning till 
Socialdemokraternas och Vänsterpartiets gemensamma särskilda uttalande i 
borgarrådsberedningen.
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Remissammanställning

Ärendet

Genomförandebeslut för nya cykelbanor och upprustning av Vasagatan 
fattades av kommunfullmäktige 2017-09-04. Projektet innebär att Vasagatan, 
Norra Bantorget, Östra Järnvägsgatan och Vasaplan får sammanhängande 
cykelbanor av bra standard enligt cykelplanens riktlinjer. Vasagatan rustas 
också upp med breddade gångbanor med markvärme, nya trädplanteringar, ny 
belysning, sittplatser och cykelparkeringar. 

Genomförandebeslutet fattades, i enlighet med stadens investeringsregler, 
under pågående projektering. Projekteringen är nu klar och den första etappen 
för markentreprenaden är upphandlad. Trafikkontoret har nu fått betydligt 
bättre inblick i vad som ska byggas, hur det ska byggas, vilka begränsningar 
som finns och vad utgiften beräknas bli. 

Projektet har visat sig vara mer komplicerat och arbetskrävande än vad som 
beräknades tidigare. I de tidigare kalkylerna har kostnaden av en 
helhetsupprustning på den komplexa plats som Vasagatan är missbedömts. 
Komplexiteten ligger i att bygga om 40 000 m2 yta med stor hänsyn till 
omgivningen på en plats med stora trafikflöden, en stor mängd kommersiella 
verksamheter och en stor mängd ledningar och konstruktioner under mark. I 
kombination med tillkommande arbeten har detta medfört att utgifterna för 
projektet har ökat. Ett nytt genomförandebeslut krävs eftersom nettoutgiften 
beräknas överskrida beslutat belopp med 15 %. För Vasagatan beräknas 
överskridandet bli 31 % eller 57 mnkr. Trafikkontoret har med anledning av 
detta arbetat fram en handlingsplan för att i framtida projekt förbättra 
tillförlitligheten i trafikkontorets genomförandebeslut för investeringsprojekt.

Med anledning av detta redovisar Trafikkontoret i detta ärende förklaringar 
till de ökade utgifterna. Det handlar framförallt om; 

- tillkommande ledningsarbeten och ökad omfattning av trafiksignal-, 
markvärme- och belysningsarbeten vilka förlängt projektets tidsplan 
ett år jämfört mot tidigare

- en ökning av krav på samordning och kommunikation  
- en större projektorganisation för att kunna styra och följa upp projektet 
- högre entreprenadkostnader till följd av en överhettning på marknaden 

tillsammans med svårigheter att kunna beskriva alla förutsättningar 
vid anbudskalkylering
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Kontoret har i två omgångar ansökt och fått beviljat medel via 
stadsmiljöavtal för projektet. Besluten om dessa har kommit efter att 
genomförandebeslutet antogs och innebär ökade intäkter i projektet. 

I tidigare genomförandebeslut 2017-09-04 uppgick utgiften för projektet till 
160 mnkr och en investeringsinkomst till 36 mnkr, vilket ger 124 mnkr netto. 
Nuvarande beräkningar visar att utgiften ökar till 290 mnkr och inkomsten till 
109 mnkr, vilket ger 181 mnkr netto.

Trafiknämnden

Trafiknämnden beslutade vid sitt sammanträde den 13 juni 2019 följande. 
1. Trafiknämnden godkänner för sin del fortsatt genomförande av 

projektet nya cykelbanor och upprustning av Vasagatan och föreslår 
att kommunfullmäktige godkänner det fortsatta genomförandet och 
att trafiknämnden medges rätt att genomföra projektet till en 
reviderad investeringsutgift om högst 290 mnkr och 
investeringsinkomst om 109 mnkr. 

2. Trafiknämnden beslutar att ge trafikkontoret i uppdrag att återkomma 
till trafiknämnden med förslag på möjliga åtgärder för att försöka 
minska utgiftsöverskridandet i projektet.

3. Trafiknämnden beslutar att ge trafikkontoret i uppdrag att ta fram en 
handlingsplan för att säkra kvaliteten på underlagen för kommande 
genomförandebeslut inom trafiknämndens verksamhet.

4. Trafiknämnden beslutar att därutöver anföra följande: 
Det genomförandebeslut som beslutades av kommunfullmäktige den 
4 september 2017 innebar en utgift om 160 mkr för projektet samt en 
investeringsinkomst till 36 mkr. Trafikkontoret uppger nu att 
nettoutgiften beräknas överskrida beslutat belopp med mer än 15 
procent. För Vasagatan beräknas överskridandet bli 31 procent. Det 
är tyvärr inte första gången som beräkningarna av 
investeringskostnaderna visar sig avvika från det som ursprungligen 
beräknades. Det är av högsta vikt att de beslutsunderlag som tas fram 
av trafikkontoret är pålitliga och av hög kvalitet. Det är även centralt 
att de genomförandebeslut som läggs fram för trafiknämnden vilar på 
pålitliga underlag där tillhörande kostnadsuppskattning är väl 
underbyggd och korrekt. Det för att politiken med säkerhet ska kunna 
veta hur omfattande investeringskostnader som beslutet innebär. 
Brister detta, såsom det gjort i detta fall, finns det en uppenbar risk 
för att prioriteringen och användningen av skattemedlen blir fel. 
Något som urvattnar förtroendet för såväl trafikkontoret som 
politikerna i trafiknämnden. 
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5. Trafiknämnden beslutar att omedelbart justera paragrafen.
Reservation anfördes av vice ordföranden Rikard Warlenius (V) och Jan 
Valeskog m.fl. (S), bilaga 1.

Särskilt uttalande gjordes av vice ordföranden Rikard Warlenius (V) och Jan 
Valeskog m.fl. (S), bilaga 1.

Ersättaryttrande gjordes av Malin Ericson (Fi) som instämde i vice 
ordföranden Rikard Warlenius (V) och Jan Valeskogs m.fl. (S) reservation.

Trafikkontorets tjänsteutlåtande daterat den 20 maj 2019 har i huvudsak 
följande lydelse.

Genomförandebeslut om nya cykelbanor och upprustning av Vasagatan fattades av 
trafiknämnden 2017-06-15 och av kommunfullmäktige 2017-09-04. 

Projektområdet är ca 40 000 m2, och omfattar Vasagatan, Norra Bantorget, Östra 
Järnvägsgatan, Vasaplan och Tegelbacken. Dessa gator ingår i ett 
cykelpendlingsstråk som förbinder Tegelbacken med Torsgatan, och är en central 
länk i det regionala cykelvägnätet. Cykelinfrastrukturen är bristfällig och det finns 
också brister gällande trafiksäkerhet, otillräckliga gångytor, belysning, trygghet och 
gestaltning. Vasagatan är ett av Citys mest högtrafikerade gångstråk med upp till 
50 000 gående per dygn. Det är också ett av Citys större cykelstråk med upp till 
8 000 cyklister per dygn. Flera busslinjer trafikerar gatan, dock ingen stombusslinje. 
Antalet motorfordonspassager är cirka 18 000 per dygn.  

Projektområdet omfattar totalt 40 000 kvadratmeter
Projektet innebär att Vasagatan, Norra Bantorget, Östra Järnvägsgatan och 

Vasaplan får sammanhängande cykelbanor av bra standard enligt cykelplanens 
riktlinjer. Vasagatan rustas också upp med breddade gångbanor med markvärme, nya 
trädplanteringar, ny belysning, sittplatser och cykelparkeringar. Ett avtal om 
delfinansiering av upprustningen träffades 2017 med tolv fastighetsägare och 
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tomträttshavare längs Vasagatan. Trafikkontoret har också träffat två stadsmiljöavtal 
2017 och 2018 med Trafikverket som ger en intäkt till projektet.

Vy från Klarabergsviadukten norrut innan ombyggnad

Vy när projektet är färdigbyggt
Arbetena påbörjades under 2018 med färdigställande på Tegelbacken (med 

undantag för slutasfaltering) och Östra Järnvägsgatan mellan Olof Palmes gata och 
Gamla Brogatan samt förberedande arbeten med att riva mittrefug på Vasagatans 
södra del och ombyggnad av anslutningen mot Söderkopplet/Centralbron. Projektet 


